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رئیس قوه قضائیه:
نمی توانیم نسبت به ناهنجاری های اجتماعی

بی تفاوت باشیم
اژه ای با اشاره به مقوله ی مهم امنیت، گفت: تحکیم و تثبیت امنیت، یک اصل 

اساسی است؛ ما باید امنیت را به صورت همه جانبه تحقق ببخشیم.
به گزارش قوه قضائیه، حجت الاسلام  محسنی اژه ای در جلسه حمایت قضایی 
از ســرمایه گذاری برای تولید در استان همدان، ضمن تبیین و تشریح الزامات 
تحقق جامع و کامل شعار سال، اظهار کرد: چنانچه مسئولان استانی پیرامون 
رفع مســائل و مشکلات اســتان متبوع خود، هماهنگی و اشتراک نظر داشته 
باشــند، مقامات در مرکز نیز ناچار می شوند به نظرِ واحد و مشترک مسئولان 

استانی، تمکین کنند. 
وی با اشــاره به مقوله ی مهم امنیت، گفت: تحکیم و تثبیت امنیت، یک اصل 
اساسی است؛ ما باید امنیت را به صورت همه جانبه تحقق ببخشیم؛ ما نمی توانیم 
نســبت به ناهنجاری های اجتماعی و موضوعــات فرهنگی بی تفاوت و منفعل 

باشیم؛ برخی از این ناهنجاری ها، امنیت روانی مردم را مخدوش می کند.
رئیس قوه قضائیه بیان داشت: کسانی که با ایراد سخنان ناروا و ناصواب و انتشار 
شایعات، امنیت روانی جامعه را مخدوش می کنند، قطعاً مورد برخورد قاطع و 
قانونی قرار خواهند گرفت.  وی در ادامه با اشــاره به تدابیر دستگاه قضا برای 
حمایت همه جانبه از سرمایه گذاری تولیدی گفت: ما صریحاً اعلام کرده ایم که 
میان فردِ فاسد و فردِ خطاکار و سرمایه گذارِ و تولیدکننده ی زمین خورده تفاوت 

و تمایز قائل می شویم و با آنان به یک شکل برخورد نمی کنیم. 
محســنی اژه ای اظهار کرد: بارها تاکید کرده ایم که دســتگاه ها در شناسایی 
مفاسد، منتظر دستگاه های نظارتی بیرونی نباشند و بازرسی ها و حراست هایِ 

خودِ دستگاه ها در امر شناسایی مفاسد پیشتاز باشند.
رئیس قوه قضائیه بیان داشت: در رسیدگی و رفع مشکلات بنگاه های تولیدی 
باید به صورت مسئله محور، میدانی و بعضاً مصداقی عمل کرد؛ با بیان کلیات و 
حرف های کلیشه ای، مشکلی حل نمی شود. محسنی اژه ای گفت: وقتی کار و 
پروژه ای با برنامه ریزی و اتقان، کلید زده می شود، مسئولان امر، آن کار و پروژه 
را تا انتها دنبال کنند و با فضاسازی های رسانه ای و توییت هایی که زده می شود، 
عقب نشینی نکنند و پا پس نکشند.  رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: باید به 
قول هــا و وعده هایی که به مردم می دهیم عمل کنیم، اگر نمی توانیم کاری را 

انجام دهیم نباید قول و وعده آن را به مردم دهیم.

عدلیه

عباس عبدی:
مذاکره برای مذاکره به زیان ایران است

یک فعال سیاســی با تاکید بر اینکه مذاکره برای مذاکره به زیان ایران است، 
گفت: توافق تاکتیکی نیز قطعا با شکســت مواجه خواهد شــد و بیش از آنکه 

مشکلات ایران را حل کند، به نفع ترامپ است.
»عباس عبدی« فعال سیاسی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا با اشاره به 
مذاکرات غیرمســتقیم ایران و آمریکا در مسقط پایتخت عمان، اظهار داشت: 
اعتقاد دارم که دیر یا زود باید تصمیم مقتضی، اتخاذ و گفت وگوهای میان دو 
کشــور آغاز می شــد. وی با تاکید بر اینکه هیچ جامعه ای نمی تواند از یک سو 
درگیر تنش باشد و از سوی دیگر رشد و توسعه قابل قبولی داشته باشد، گفت: 
سال هاست که کشور با مشکلاتی مواجه است نیز تحت تاثیر اختلافات و مسایل 
روابط بین الملل قرار گرفته است. عبدی افزود: شواهد نشان می دهد که اراده 
طرفین، حل و فصل اختلافات و کاهش تنش اســت؛ در این میان فقط برخی 
عوامل داخلی و یا خارجی می تواند روند مذاکرات را مختل کند و برخی تندروها 
در داخل کشــور از یک سو و رژیم صهیونیســتی از سوی دیگر مترصد ایجاد 
اختلال در روند مذاکرات هســتند. این فعال سیاســی دور اول مذاکرات میان 
ایران و آمریکا را مهم ارزیابی و تاکید کرد: به نظر می رســد که به نوعی توافق 
درباره دستور ادامه مذاکرات دســت پیدا کرده ایم که اگر این تحلیل درست 
باشد، برداشتن گام های بعدی ساده تر خواهد بود. وی بیان داشت: با مذاکره غیر 
مستقیم برای دستیابی به توافق درباره چارچوب بحث مخالف نیستم و برداشت 
من از منع گفت وگوی مستقیم از جانب ایران نیز شامل بخش اول و رسیدن به 

توافق درباره چارچوب و موضوعات گفت وگو است.

احزاب

آیت الله جوادی آملی:
دعا و توسل قوی ترین سلاح 
در برابر رژیم صهیونیستی است

آیت الله عبدالله جوادی آملــی از مراجع تقلید با تأکید بر نقش بی بدیل دعا و 
توســل در مقابله با دشــمنان گفت: همان گونه که رزمندگان در دوران دفاع 
مقدس با ذکر و دعا به جهاد می رفتند، امروز نیز دعا و توسل، قوی ترین سلاح 

در برابر رژیم صهیونیستی است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اسراء، این مرجع تقلید در جلسه درس فقه خود، 

بر اهمیت دعا، توسل و ذکر در رویارویی با دشمنان تأکید کرد.
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه پیامبر اســلام)ص( در میدان های جنگ با 
ذکر »یا احََد« و »یا صَمَد« به جهاد می رفتند، خاطرنشان کرد: در دوران دفاع 
مقدس نیز این اذکار و دعاها را به رزمندگان توصیه می کردیم و امروز هم دعا 

و توسل، قوی ترین سلاح ما در برابر دشمنانی چون رژیم صهیونیستی است.
وی با اشــاره به جنایات رژیم صهیونیستی افزود: این رژیم به هیچ چیز پایبند 
نیست و حتی به کودکان رحم نمی کند. بنابراین، نباید از دعا، زیارت و توسل 

غافل شویم، زیرا آنچه بساط اسرائیل را برمی چیند، همین دعاهاست.
این مرجع تقلید در ادامه با اشاره به سالروز شهادت حضرت حمزه سیدالشهدا)ع(، 

به تبیین جایگاه والای این یار بزرگ پیامبر گرامی اسلام)ص( پرداخت.
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه حضرت حمزه شخصیتی عادی نبود، افزود: 
ایشان تنها یک رزمنده و دلاور نبود، بلکه چهره ای استثنایی و رشید از خاندان 
وحی بود. امیرالمؤمنین علی)ع( در معرفی آن حضرت می فرمایند: »اگر عموی 
من حمزه یا برادرم جعفر طیار حضور داشتند، هرگز سقیفه را امضا نمی کردم.«

وی ادامه داد: پس از شکست قریش در بدر، برای انتقام  گیری در احُد خشم و 
عقده  های فراوانی اندوخته بودند. حتی در مکه قانونی وضع کردند که هیچ  کس 
حق گریه بر کشــته های بدر را ندارد، تا این غم و کینه انباشته شود و در احُد 
فوران کند. در نتیجه، نه  تنها جگر حضرت حمزه)ع( را شکافتند، بلکه بسیاری 
از شهدای احُد را مثله کردند، و این است که در زیارت عاشورا هم این بنی امیه 

و دشمنان را لعن کردند.

مراجع

دیپلماسی عمومی و خطر رویاپردازی دیپلماتیک
ادامه از صفحه 1

از این منظر، دیپلماســی عمومی باید به مثابه یک ســازوکار پیشــگیرانه 
و آینده نگرانه در سیاســت خارجی بازتعریف شــود؛ ابزاری که نه تنها مسئول 
شــکل دهی به ادراک مخاطبان خارجی، بلکه مسئول کنترل سطح هیجانات، 
امیدها و نگرانی های جامعه داخلی نیز هست. در جهان پیچیده و چندوجهی 
امــروز، توان یک کشــور در صحنه بین المللی تنها وابســته بــه مؤلفه های 
سخت افزاری قدرت نیست، بلکه به ظرفیت آن در »کنترل روایت« و »هدایت 
افکار عمومی« نیز وابســته اســت. در این راســتا، پیوند مؤثر میان نهادهای 
دانشــگاهی، رسانه های مسئول، اندیشکده های مستقل و نهادهای تصمیم ساز 
می تواند به تقویت رویکردی واقع گرا، شفاف و مقاوم در حوزه دیپلماسی عمومی 

بینجامد.
در نهایت، حفظ انســجام اجتماعی، افزایش تــاب آوری ملی، و صیانت از 
استقلال راهبردی کشور، در گرو آن است که دیپلماسی عمومی نه در خدمت 
»فروش رویا«، بلکه در خدمت »ارتقای عقلانیت عمومی« و »مدیریت انتظارات 
آگاهانه« قرار گیرد. آینده مذاکرات، نه با وعده های زودگذر، بلکه با واقع گرایی 
مســئولانه و اقناع هوشــمندانه جامعه رقم خواهد خورد. از این رو، بازتعریف 
دیپلماسی عمومی، ضرورتی است که نه صرفاً از منظر تبلیغاتی، بلکه به مثابه 
بخشی از زیرساخت امنیت ملی باید مورد توجه سیاستگزاران و تصمیم سازان 
سیاست خاوجی کشــور، به ویژه وزارت امور خارجه قرار گیرد. در این مسیر، 
بهره گیری از دانش نظری، تجربه عملی و مشــارکت نهادهای علمی می تواند 
نقش بسزایی در پایداری و هوشمندی سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران 

ایفا کند.

یادداشت

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:
مردم غالباً موافق مذاکرات هستند

عباس گلــرو عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلــس درمورد مذاکرات بین ایران و آمریکا در 
عمان،گفــت: باید همه کمک کنیم و بپذیریم مذاکره در 
عالم دیپلماسی و سیاست خارجی یک ابزار است و کسی 

نباید مخالفت کند و الان هم غالباً موافق هستند.
عبــاس گلرو  عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس در گفت وگویی درمورد این که در روز آغاز 
مذاکرات بین ایران و آمریکا یک نشاط اجتماعی به وجود 
آمد و آن ســرمایه اجتماعی که مدت ها بحث درباره اش 
است خواستار موفقیت تیم مذاکره کننده شد، حالا برای 
حفظ ایــن اتفاق و ادامه مذاکرات چــه باید کرد، گفت: 
تیــم مذاکره کننده برای اینکه  ذهن اش راحت باشــد و 
بتواند در یک شــرایط بســیار خوبی ظاهر شود، پشتوانه 
می خواهد؛ پشــتوانه هم حاکمیت، دســتگاه ها، مجلس 
شورای اسلامی و نمایندگان  محترم  و به طور ویژه مردم 
هســتند. بنا بر روایت ایلنا، این عضو کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس خاطر نشان کرد: مردم 
اگر به تیم مذاکره کننده اطمینان داشته باشند که دارند 
و مردم اگر بدانند منافع آنها را تامین می کنند که چنین 
اســت، لذا  حامی تیم مذاکره کننده می شوند و هنگامی 
که چنین شود، تیم مذاکره کننده راحت تر و بدون تردید 
می تواند اســتدلال و از منافع دفاع کند. او با بیان این که 
شروع خوب و مثبت اســت، عنوان کرد: باید همه کمک 
کنیم و بپذیریم مذاکره در عالم دیپلماســی و سیاســت 
خارجی یک ابزار است و کسی نباید مخالفت کند و الان 

هم غالباً موافق هستند.
گلرو ادامه داد: نکته بعدی این اســت شــما هنگامی که 
مذاکــره می کنید، آن چیزی که مورد قبول نیســت این 
است که از موضع ضعف مذاکره کنید و نتیجه هم به نفع 
ملت نباشــد و الِا وقتی مذاکره کنید و برای تامین منافع 
باشد، ملت خودشان در شرایطی هستند که بهبود شرایط 
را طلب می کنند. او افزود: اینکه نتیجه چه خواهد شــد؛ 
باید منتظر بمانیم در دوره های بعدی چه خواهد شــد و 
به چه سمت و ســویی می رود. مهم این است جمهوری 
اســلامی ایران به دنیا نشان داده است اهل مذاکره است، 
منطق و اســتدلال دارد و این که  بهانه را از دست طرف 

مقابل خارج کرده است.
ایــن عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
درباره این که آیا امکان دارد مذاکرات بین ایران و آمریکا 
مستقیم شــود، گفت: فعلًا دستورعمل اجازه تیم مذاکره 

به شکل غیر مستقیم است.
گلرو یادآور شــد: شاید احیاناً اگر طرف مقابل حسن نیت 
خودش را نشان دهد و سنگ اندازی و بهانه تراشی نکنند 
و نشــان بدهد واقعا برای نتیجه آمده نه برای اســتفاده 
از ابزار مذاکره برای رســیدن بــه اهداف خاص  خودش؛ 

طبیعتاً این حاصل خواهد شد.
گلــرو تاکید کرد: به هر حال مذاکره و گام هایی که ایران 
برمی دارد منطقی اســت و بر اســاس عــزت، حکمت و 

مصلحت است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
قرار نیست زندگی ۸۵ میلیون ایرانی 

فدای کاسبی عده ای شود که با 
مذاکره مخالفند!

پس از مذاکره غیرمستقیم ایران و آمریکا که روز شنبه در 
مسقط برگزار شد، بلافاصله قیمت دلار تا ۲۰ هزار تومان 
و قیمت سکه بهار آزادی تا ۲۲ میلیون تومان کاهش پیدا 
کرد و این موضوع نشــان از اهمیت دیپلماسی سیاسی و 
کم کردن تنش بین ایران و آمریکا که به تبع آن، شــوک 
مثبت به اقتصاد ایران داشته را نشان می دهد. حال به نظر 
می رسد یکی از راه های عبور از این پیچ سخت تاریخی و 

اقتصادی، مذاکره و تعامل سازنده با آمریکا است.
احمد انارکی محمدی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس به 
رویداد۲۴ گفت: موضوع اول کشور در این دو دهه، اقتصاد 
بوده و هست و رهبر معظم انقلاب هم نام گذاری سال ها را 
به عناوین اقتصادی مزین می کنند. از این رو ما خواســتار 
این هستیم که همه وزارتخانه ها، معاونت اقتصادی قوی 
داشــته باشند. امروز هم، بخش عمده دیپلماسی سیاسی 
کشــور، اقتصادی اســت. ما حتی زمانــی که در مجلس 
دهم حضور داشتیم، با تلاش و پیگیری هایی که کردیم، 
تاثیرگذار بودیم تا معاونت اقتصادی در چارت وزارت امور 

خارجه ایجاد شود.
وی افزود: برخی می پرسند اگر جایگاه دیپلماسی سیاسی 
این قدر بااهمیت اســت و تاثیر به سزایی در اقتصاد دارد، 
چــرا آن را جدی تر نمی گیریم و اساســاً چرا نقش وزیر 
اقتصاد تــا این حد در بهبود اوضاع کمرنگ اســت؟ من 
هم قبول دارم که دیپلماســی سیاسی نقش بزرگی را در 
بهبود شــرایط اقتصادی ایران ایفا می کند و باید روی آن 
ســرمایه گذاری جدی کرد. حتی من مخالف اســتیضاح 
آقای همتی بودم و می گفتم با این شــرایط پیچیده اگر 
۱۰ وزیر اقتصاد دیگر هم روی کار بیاوریم، شرایط خیلی 

تغییر خاصی پیدا نخواهد کرد.
نماینده رفسنجان و انار تصریح کرد: متاسفانه سرمایه گذار 
خاص خارجی در ایران وجود ندارد، تحریم ها با شــدت و 
حدت ادامه دارد، از طرفی تسهیلاتی که به تولیدکنندگان 
می دهند بالای ۳۰ درصد است و آن ها باید با حاشیه سود 
۱۲ درصــد و حتی کمتر، تولید کنند. پس همه به وضع 
موجود و گرفتاری ها آگاه هستیم. اقتصاد ما کاملًا وابسته 

به نرخ ارز است و نمی توان این موضوع را کتمان کرد.
انارکی محمدی اظهار داشت: اینکه بگوییم تنها چالش های 
اقتصادی، ایران را ســر میز مذاکره با آمریکا برده است را 
قبول ندارم، اما باید گفت که ما در این دیپلماســی شکل 
گرفته شده به دنبال رفع تحریم ها و هموار کردن شرایط 
اقتصاد کشور هستیم. ما در گذشته هم مذاکره داشتیم و 
این موضوع خیلی جدیدی نیست و باید بدانیم مذاکره با 

طرف آمریکایی حتماً بهتر از مذاکره نکردن است.
عضــو کمیســیون اقتصــادی مجلس گفــت: مذاکرات 
غیرمســتقیم ایران با آمریکا، کاسبی یک عده قلیل را در 
ایــران برهم زده و اصطلاحاً نان ایــن افراد در حال آجر 

شدن است. 
قرار نیســت زندگــی ۸۵ میلیون ایرانی بــه خاطر این 
تعداد معدود، فدا شــود. تیم مذاکره کننده ایران ایستاده 
و پیگیر است تا تحریم ها برداشته شود تا به تبع آن، پای 

سرمایه گذار خارجی به ایران باز شود.
وی یادآور شد: خیلی نیازی به سر و صدا علیه مذاکره با 

آمریکا و تیم مذاکره کننده نیست.
امروز آقای عراقچی و هیات همراه با اراده حاکمیت وارد 
صحنه مذاکره شــدند و همه خود را تابع نظرات رهبری، 
منافــع و مصالح ملــی و مردم می دانیم. قرار نیســت ما 
در این مذاکــرات چیزی را از دســت بدهیم که عده ای 
خیلی نگران شدند. نحوه مذاکره و خروجی اولین جلسه 
نشــان داد که اسراییل و رسانه های معاند نظام خوشحال 
نیستند، پس همین نشان می دهد کار تا اینجا به درستی 

پیش رفته است.

مجلس

شــنبه گذشــته نمایندگان جمهوری 
اسلامی و فرســتاده ویژه کاخ سفید در 
حالی از محل مذاکره در مســقط خارج 
می شــدند که گفتگوها را سازنده و در 

احترام متقابل ارزیابی کردند.
این نخســتین بار اســت که بیــن تهران و 
واشــنگتن، آن هم در دولــت دونالد ترامپ، 
فضای تفاهم حاکم می شود. شنبه گذشته اما 
تازه آغاز راه بود. اینکه سرنوشت این مذاکرات 
چه خواهد شد هنوز قابل پیش بینی نیست. 
اما همانطور که پــس از اولین مذاکره کوتاه 
شــاخص های اقتصادی سیگنال مثبت نشان 
داده اند، ناظران و تحلیلگران سیاسی نیز برای 

دستیابی به یک توافق امیدوارند.
علی شــکوری راد، تحلیلگر سیاسی با بیان 
اینکه »تهران و واشــنگتن بــه دنبال جنگ 
نیســتند« صدور مجوز گفتگوی وزیر خارجه 
ایران با فرســتاده ویژه ترامــپ را مترادف با 

»اراده برای دستیابی به توافق« می داند.
مشــروح گفتگوی خبرآنلاین بــا این فعال 

سیاسی را در ادامه بخوانید؛
مذاکرات را چطور می بینید؟

ایــن مذاکرات بر مبنای تمایــل دو طرف به 
رســیدن به یک تفاهم شــکل گرفته است. 
طبیعتا انتظار می رود که در گام اول راه برای 
گفتگو باز باشد و هردو طرف سعی  کنند این 
راه را بــاز نگه  دارند. همیــن اتفاق هم افتاده 
اســت. امــا علی رغم فضای سیاســی خیلی 

بدبینانه ای که وجود داشــت و قبلا بر اساس 
گفته ها دستیابی به این گفتگوها بعید تلقی 
می شــد، مذاکره انجام شد و ظاهرا اختلافی 
هم پیش نیامد. به نظر می رســد دو طرف در 
تلاشــند که این راه و مسیر کنونی را مسدود 

نکنند.
به نظر می رسد که مذاکرات کنونی یک 
مقدار با دفعات قبل متفاوت است. به نظر 

شما این تفاوت در چیست؟
طرفین ارزیابی نسبتا دقیقی از همدیگر دارند 
و هریــک از طرفین می توانــد توانمندی ها، 
امکانات، خواسته ها و نیازهای خود را در نظر 
بگیرند و براســاس آن گفتگــو کند. بنابراین 
گفتگوها در زمین واقعیات صورت می گیرد و 
نه بلوف و رجزخوانی. تفاوت دیگر »بیرونی« 
است. در این دور از مذاکرات همه طرف هایی 
که می توانند در این مذاکرات تحت تاثیر قرار 
بگیرند، به غیر از اسرائیل خواهان موفقیت این 

مذاکرات و دستیابی به یک توافق هستند.
اسرائیل، تنها مخالف است؛ که به نظر می رسد 
برای آنکه کارخرابی نکند قبل از مذاکرات به 
امریکا احضار شده و ضمن ملاطفت ظاهری 

گوشش پیچانده شده است.
چه شباهت ها و تفاوت هایی بین این دور 
از مذاکرات و مذاکرات برجام وجود دارد؟

برجام مذاکراتــی چندجانبه بود و طرف های 
مختلف داشــت. هرکــدام از آن ها هم منافع 
خاص خــود را دنبال می کردند. آن مذاکرات 

خیلی هنرمندانه و با هنرمندی های »ظریف« 
به ســرعت پیش رفت. در مدت دو سالی هم 
که این توافق اجرا شد تاثیر شگرفی بر فضای 
عمومی و اقتصادی کشــور گذاشت. اما این 
دوره از مذاکرات دوجانبه اســت؛ هم اروپا و 
هم روســیه و چین غایب اند. به همین دلیل 
به نظر می رســد که امکان توافق مقداری بالا 
رفته است. از یک ســو، ترامپ در این مدت 
اظهارنظرهایی کرده و افق ها را برای رسیدن 
به توافق روشــن نگه داشته است. به خصوص 
آقای ویتکاف فرستاده ویژه ای ترامپ »پیشینه  
بدی« در مورد ایران نــدارد و اظهارنظرهای 

منفی نداشته است. 
به نظر می رسد که ترامپ در این مذاکرات در 
حال پیشبردن اراده خود برای ثبت یک توافق 
مهم بــا ایران در کارنامه اش اســت تا ضمن 
تفاخر به آن بتوانــد نگرانی هایش را در خاور 

میانه کاهش دهد.
چقدر این اراده را در جمهوری اسلامی 
می بینید که به یک توافق با آمریکا دست 

پیدا کند؟
اگر منظور دولت و رئیس جمهور باشــد، عزم 
این ها برای دستیابی به یک توافق جزم است. 
از طــرف دیگر وقتی رهبــری اجازه این نوع 
مذاکرات را دادند، معنایش این است که قبول 
کردند که این مســیر طی شود. بالطبع چون 
کارگزار این مذاکرات وزارت خارجه به عنوان 
جزئی از دولت است، می شود پیش بینی کرد 

وقتی هزینه های یک کار پرداخته می شود از 
نفع آن هم  حداکثر بهره برده شــود. به این 
ترتیب معنــای صدور مجوز مذاکره و مذاکره 
دوجانبه این است که اراده ای برای دستیابی 

به توافق وجود دارد.
همــه می داننــد که اگــر قرار باشــد از این 
نابسامانی، که شایسته کشور ایران و مردم آن 
نیست، خارج شــویم باید مسیر آن را هموار 
کنیم. اولین قــدم در هموار کردن مســیر، 
رفع تنش با آمریکا اســت کــه به هرحال در 
همه جای این کره برای خود جایگاه و پایگاه 

دارد.
فکــر می کنید برای دســتیابی به این 
»مسیر هموار« به تعبیر شما یا »توافق 
پایدار«، کار با جمهوری خواهان راحت تر 

است یا دموکرات ها؟
دموکرات هــا در صحنه مذاکــره مقداری از 
جمهوری خواهــان معتدل تر بودند اما به نظر 
می رســد که جمهوری خواه هــا یک مقداری 
روراست تر هستند و پیچیدگی زیادی ندارند؛ 
به خصوص شــخص ترامــپ دارد خیلی رو 

»بازی« می کند و پیچیده نیست.
در حرف هایــی کــه می زند منویاتــش را، 
خیلی پنهــان نمی کند. به ایــن ترتیب هم 
دموکرات ها و هــم جمهوری خواه هان نکات 
مثبت و منفی داشته اند. اما امروز مذاکرات با 
جمهوری خواهان در حال انجام اســت و ما از 
ترامپ شناختی داریم و می دانیم که شعار او 
»یا صلح یا جنگ« اســت و به وضعیت »نه 
جنگ، نه صلح« رضایــت نمی دهد. بنابراین 
می توان این اطمینان را داشــت که اگر بهانه 
جنگ را از ترامپ بگیریم، مســیر هموارتری 
برای توســعه و پیشــرفت پیش روی ما قرار 

خواهد داشت.
به بن بست  آیا تندروها می توانند باعث 

رسیدن مذاکرات شوند؟
اولا تندروهــا خیلی تقلیــل و تخفیف پیدا 

کرده اند. 
حتــی جبهه پایداری و دیگــر تندروها - که 
تفکرات آخرالزمانی دارنــد و دنبال پیروزی 
موهوم هســتند و در نتیجه مسیر مذاکره را 
نمی پسندند - اعتبارشان را از دست داده اند. 
ثانیــا اگــر ما امــروز در جایی هســتیم که 
پزشــکیان رئیس دولت شده دقیقا به خاطر 
عملکــرد تندروها و رویگردانــی نظام از آنها 

بوده است.
به نظر من اگرچه آنها خیلی حرف می زنند و 
سروصدا می کنند اما این حرف ها و سروصداها 

نتیجه ای ندارد و نخواهد داشت.

گروه سیاســی، علی ودایع - عسلویه: 
نهمین تور نظارتی قوه قضائیه با حضور 
بیــش از ۴۰ خبرنــگار و عکاس از ۳۰ 
رسانه مختلف جهت بازدید از اقدامات 
قضایی انجام شــده در عسلویه استان 

بوشهر برگزار شد.
ایــن تور نظارتی به منظور آگاهی رســانی و 
اطلاع رسانی دقیق از اقدامات دستگاه قضایی 

در عسلویه برگزار شد.
دادگستری استان بوشهر در این سفر نظارتی 
رســانه ای میزبان ۴۰ خبرنــگار و عکاس از 
۳۰ رسانه کشور اســت. در این تور نظارتی 
خبرنگاران در جریان اقدامات دستگاه قضایی 
در استان بوشــهر از جمله موضوعاتی مانند 
وصول حق عــوارض آلایندگــی، مطالبات 
شــرکت گاز از پتروشیمی ها، تعیین تکلیف 
امــوال موجود در انبار هــای اموال تملیکی، 
پیگیری فلرینگ و اسناد مالکیت مردم جزایر 
و عسلویه و دیگر شهرستان های استان  و ... 
قرار گرفتند. گفتنی است، پیش از این مرکز 
رســانه قوه قضائیه ۸ تور نظارتی را با حضور 

اصحاب رسانه برگزار کرده است.
اصحاب رســانه همچنین در چهارمین تور 
نظارتی قوه قضائیه و در راســتای آشــنایی 
با ماموریت هــا و فعالیت هــای بنیاد تعاون 
زندانیان کشــور در قالب ۳۰ رسانه مختلف 
که شــامل ۴۵ نفر خبرنگار و عکاس بودند 
از مجتمع های مختلف بنیاد تعاون زندانیان 

فشافویه بازدید کردند.
پنجمیــن تــور نظارتی قوه قضائیــه نیز به 
میزبانی اداره کل زندان های استان قم برگزار 
شد که در این تور نیز ۴۵ خبرنگار و عکاس 
از ۲۰ رســانه حضور داشتند و از بخش های 
مختلف اردوگاه حرفه آمــوزی و کاردرمانی 
اســتان قم بازدید کردند. همچنین در این 
تور نظارتی، خط تولید موتورســیکلت برای 

اولین بار در زندان قم راه اندازی شد.
 زندانیــان اســتان البرز میزبان ششــمین 
تور نظارتی رســانه ای قــوه قضائیه بودند و 
در این تــور، ۳۵ خبرنــگار و عکاس جهت 
بازدید و نظارت بر کارخانه دوچرخه ســازی 
زندانیان قزلحصار عازم این زندان شدند و از 
بخش های مختلف این کارخانه بازدید کردند.

هفتمین تور نظارتی قوه قضائیه با با حضور 
بیش از ۵۰ خبرنگار و عکاس از ۳۵ رســانه 

مختلف در استان هرمزگان برگزار شد. 
هشتمین تور نظارتی ۲۶ نفره اصحاب رسانه 
جهــت بازدید از اقدامات انجام شــده برای 
تعیین تکلیف کالا های گمرک فرودگاه امام 
خمینی )ره( با حضور علی صالحی، دادستان 

تهران برگزار شد.
خبرنگاران رســانه های مختلف در این تور 
نظارتی در جریان اقداماتی که در راســتای 
تعیین تکلیف کالا های موجود در گمرک امام 

خمینی )ره( انجام شده است قرار گرفتند.
تعیین تکلیف 9 همت اموال تملیکی

در اولین برنامه، رئیس کل دادگستری بوشهر 
در نشست خبری، اقدامات قضایی استان را 

تشریح و به سوالات خبرنگاران پاسخ داد.
»مهدی مهرانگیز« رئیس کل دادگســتری 

استان بوشهر در ابتدای نشست خبری نهمین 
تور رسانه ای مرکز رســانه ای قوه قضائیه با 
بیان این که مردم بوشهر از مرزبانان خوب و 
غیور ایران اسلامی هستند؛ گفت: رئیس علی 
دلواری از اســتان بوشهر یکی از پرچم داران 

این استان در مبارزه با استعمار بوده است.
وی در ادامــه تصریــح کــرد: خصلت های 
اجتماعی و فرهنگی استان بوشهر منحصر به 
فرد است؛ اســتان بوشهر یکی از استان های 

مورد توجه است. 
رئیس کل دادگستری استان بوشهر با بیان 
این که حجم بزرگی از کالاها و ماشین آلات 
در انبارها دچار رسوب شده بود ؛ تصریح کرد: 
این ماشین آلات مورد نیاز و کارآمدی ویژه 
داشتند اما متاسفانه در انبارها دچار رسوب 
شده بودند که بنا به دستور  شخص آیت الله 
محسنی اژه ای،رئیس قوه قضائیه این مشکل 
حل شــده است. استان بوشــهر یک استان 
گمرکی است که وضعیت ویژه ورود و خروج 

در این استان ایجاد می کند .
وی در ادامــه افزود: نزدیک به 9 همت برای 
اجنــاس تملیکــی به فروش رفته اســت  ؛ 
کالاهایی که لازم بوده استرداد شود به مردم 
بازگشته و کالاهای مزایده ای هم به فروش 

رسیدند.
توجه به حل مشکلات اسنادی

مهرانگیز گفت: حضــور میدانی رییس قوه 
قضائیه بســیاری از مشــکلات مردم را در 
کمترین مدت در موضوعات مختلف تا کنون 
برطرف کرده است زیرا دست ما را برای ورود 
به موضوعات مختلف باز گذاشــته شده که 
نتایج آن رضایتمندی مردم را در پی داشته 
است. وی در ادامه گفت: با یک کار فشرده و 
سخت، اسناد چندین منطقه به مردم محلی 
تقدیم شده اســت. منطقه پارس جنوبی در 
این راستا اقدامات ویژه ای انجام داده است. 
دستگاه دادســتانی با همه توان تلاش کرده 
است مشکلات مردم در حوزه تدوین اسناد 
ملکی حل و فصل شــود. مشــکلات مردم 
آبپخش پس از ۳۲ ســال حل شده است که 

یک اتفاق ویژه محسوب می شود. 
ایــن مقام قضایی همچنین گفت:سیســتم 
قضایــی جمهوری اســلامی با اشــراف به 
وضعیت مردم به مشــکلات ورود پیدا کرده 
و شــخص قاضی القضات بیش از همه روی 
گشایش مســائل تاکید کرده است. تفویض 
اختیــارات رئیس قــوه قضائیه به روســای 
دادگستری یک رویکرد منحصر به فرد است 

پیش از این سابقه نداشته است. 
عسلویه قلب انرژی و اقتصاد ایران

رئیس کل دادگســتری استان بوشهر تاکید 
کــرد: ما 7۴ درصد گاز مورد نیاز ایران را در 
عســلویه تولید می کنیم. استان بوشهر یک 
اســتان استراتژیک اســت. ما همچنین 9۶ 
درصد از صادرات نفت کشور از جزیره خارک 

انجام می شود.
وی در ادامه با بیان این که متاسفانه مساله 
عســلویه با آلودگی هوا مواجه است، گفت: 
رئیــس قوه  قضائیه دســتور داد که در رفت 
گاز یا فلرینگ کاهش  پیدا کند. آن زمان ۸ 

میلیون متر مکعب سوخت گاز داشتیم و الان 
به ۵.9 رسیده و به ما قول  داده اند که تا پایان 
سال  به ۲.9 میلیون متر مکعب برسد. بالأخره 

مردم  عسلویه باید بتوانند نفس  بکشند.
مسئولیت اجتماعی شرکت های نفتی 
مهرانگیز گفت: حــق آلایندگی با تاکیدات 
رئیس قوه قضائیه و پیگیری دادستانی رقم 
۵.۵ همت برای توســعه عمــران و آبادانی 
و جبران آلودگی هوا اخذ شــده اســت. از 
شــرکت ها 7۰ همت از مطالبــات دولت از 
پتروشــیمی ها اخذ و به حساب خزانه ملی 
کشور واریز شده است. وی در ادامه گفت: هم 
صنعت، هم پتروشیمی ها باید مسئولیت های 
اجتماعی باید انجام شود. صنعت وظایفی در 
برابر مردم منطقــه دارد و باید در حوزه های  
تامیــن مراکز آموزشــی، اصــلاح جاده ها، 
امکانات اجتماعی باید بیش از گذشته فعال 
باشــد . مردم باید تاثیر حضور صنعت را در 

زندگی خود احساس کند. 
این مقــام قضایی خطاب بــه صنایع نفتی 
در استان بوشــهر گفت: مساله اشتغال باید 
متوجه مردم محلی و بومی باشــد ؛ حداقل 
۵۰ درصد استخدام ها باید معطوف به مردم 
ایــن منطقه باشــد و ما در این مســاله نیز 
ورود پیــدا کردیم. مردم محلی به دلیل قرار 
گرفتن در معرض آلودگی های هوای صنعت 
این انتظار را دارند که در استخدام ها حضور 
داشته باشند. تاکید ما همواره این بوده است 
اولویت اســتخدامی در صنایع عسلویه باید 
از مردم عســلویه باشد ؛ اشتغال حق مسلم 
این مردم اســت. ما به غیــر از نفت و گاز و 
پتروشیمی صنعت دیگری نداریم. در حوزه 
کشــتی ســازی فرصت های ویژه ای وجود 
دارد که باید مورد توجــه قرار گیرد. رئیس 
دادگستری استان بوشهر همچنین گفت: در 
بحث آزادی زندانیان ۴۳۵ زندانی غیر عمد با 
پیگیری ها آزاد شده اند. ما در عین حال 7۶۰ 
مورد در جهت بازدید و اختصاص تسهیلات 
اقدام کردیم. در همین حال، حجت الاسلام 
محمدی، امام جمعه عســلویه گفت :اقتصاد 
مقاومتی و نقش جوانان ایران اســلامی در 
توســعه پالایشــگاه ها و صنایع نفتی ایران 
نقشــی ویژه داشــته اند. درآمد ۳ درصدی 
از درآمدها برای مناطق کمتر توســعه یافته 
باشد . اســناد CSR  مورد پذیرش وزارت 
نفت قرار گرفته اســت و ترک این فعل قابل 

پذیرش نیست.

کاهش فلیرنگ یک اتفاق ویژه است
»مهــدی مهرانگیز« مدیر کل دادگســتری 
استان بوشــهر در جریان بازدید خبرنگاران 
در نهمین تور رســانه ای قوه قضائیه گفت 
: ناتــرازی انرژی در فصل ســرما به معضل 
چندسال گذشته تبدیل شده بود اما عوامل 
گاز پــارس جنوبی با فــداکاری مانع تکرار 
مســأله برای هم مردم کشور شدند. کار در 
شرابط آب و هوایی منطقه عسلویه عملا یک 

کار جهادی است. 
وی در ادامه گفــت: گاز قلب محرکه انرژی 
کشور است اما آلودگی هوا یک معضل است 
که به جد مورد توجه قاضی القضات محسوب 
می شــود. این مقام قضایــی تصریح کرد : 
جوانان نخبه و دانشــمند کشــورمان شاهد 
کاهش ســوخت فلیرنگ باشیم. چشم انداز 
۲.9 فلیرنگ یک وضعیــت ویژه در کنترل 

الوپبگب هوا است. 
ضربه جنگ به توسعه گازی ایران 

گفتنی اســت که »حسن اســعدی« مدیر 
پالایشــگاه دوم مجتمــع گاز پارس جنوبی 
گفت:ایــران از نظر ذخایــر گازی رتبه دوم 
جهان پس از روســیه را داراســت و از نظر 
تولید گاز، رتبه ســوم و از نظر مصرف، رتبه 
چهارم را در اختیار دارد. مخزن پارس جنوبی 
بزرگترین مخزن گازی کشــور اســت که ۸ 
درصد ذخایر گاز جهان را در خود جای داده 
اســت.  وی افزود: این مخزن قبل از انقلاب 
کشــف شــد و پس از انقلاب مشخص شد 
که با قطر مشــترک اســت. امروز ایران سه 
درصد از گاز طبیعی کشور را از این مجتمع 
تولید می کند. این مجتمع ۵۰ درصد ســبد 
انرژی کشــور را تأمین می کند و ۴۵ درصد 
از پتروشیمی های کشــور نیز خوراک خود 
را از آن دریافــت می کنند.  اســعدی گفت: 
طرح هــای کاهش مشعل ســوزی در پارس 
جنوبــی در حال اجراســت و تعهد داریم تا 
پایان سال ۱۴۰۴ به رقم ۱.99 درصد برسیم.  
تاکنون 7۰ درصد قرارداد های مزایده در این 
زمینه منعقد شده و هشت پالایشگاه از ۱۲ 
پالایشــگاه به تعهدات خــود عمل کرده اند.  
مدیر پالایشگاه دوم مجتمع گاز پارس گفت: 
پروژه های کاهش مشعل سوزی در سه بخش 
خرید تجهیزات، اجــرا و تکمیل واحد های 
بازیافت گوگرد در حال پیگیری اســت. این 
پروژه ها از شهریور ۱۴۰۲ آغاز شده و تلاش 
می کنیم تا شهریور امسال به نتیجه برسد.   

شکوری راد:

بهانه جنگ را از ترامپ بگیریم

عسلویه نهمین مقصد تور های نظارتی قوه قضائیه برای اهالی رسانه


